
HIltS CHFELD S BELEID

Het lag geheel in dezelfde lijn dat Seyss-Inquart liefst zag dat die ~ehele
arisering door de Nederlandse overheid ter hand genomen werd. Welnu,
tot medewerking aan een zekere mate van arisering was secretaris-generaal
Hirschfeld in beginsel bereid. Liet men, zo meende Hirschfeld, de zaak aan
de Duitsers over, dan zouden de Joden alleen maar uitgeschud worden en
reeksen Nederlandse bedrijven aan Duitsers in handen gespeeld worden;
wilden de Duitsers evenwel bindende toezeggingen doen, dan zou de
Nederlandse overheid die arisering voor de betrokkenen en voor Nederland
zo gunstig mogelijk kunnen regelen. Natuurlijk begreep Hirschfeld wel dat
hij zich hiermee op glad ijs waagde en hij drukte zich dan ook uiterst voor-
zichtig uit toen hij de zaak op 7 april '41 in het college van secretarissen-
generaal aan de orde stelde. Hij rapporteerde toen dat slechts 10% van de
aangemelde Joodse bedrijven niet tot de sector van het kleinbedrijfbehoorde;
dat het Joodse bedrijfskapitaal geschat werd op ca. f 600 mln en dat de Nagu
de kleine bedrijven zou gaan verkopen. 'Het is niet onwaarschijnlijk', zei hij,

'dat de opbrengst zal worden gestort in een fonds om lieden te helpen die door
'de arisering brodeloos zijn geworden. Vijf-en-zeventig procent van de 23 000

aangemelde ondernemingen zou men liefst willen liquideren.". .. Aan deze
aangelegenheid zitten belangrijke middenstands-, voedselvoorzienings- en kapi-
taalsmarktproblemen, in verband waarmee de vraag rijst: of er van de zijde van
de Nederlandse overheid aanleiding bestaat, belangstelling in de aankoop van, of

, in de participatie in de te ariseren bedrijven door Nedetlandse ondernemingen,
te stimuleren.'

Het komt ons voor dat Hirschfeld geneigd was, die vraag positief te be-
antwoorden. Hij deelde ons trouwens later mee dat enkele grote Joodse
ondernemers in die richting ook aandrang op hem uitgeoefend hadden.ê
Andere secretarissen-generaal vonden evenwel dat dit te'ver ging. Wij weten
niet 'wie dat waren; de notulen van het college vermelden slechts dat er na
de door Hirschfeld gestelde vraag 'een breedvoerig debat' ontstond. De
slotsom was dat afgesproken werd dat Hirschfeld eerst overleg zou gaan
plegen met 'het comité-Fentener van Vlissingen'" - daarmee was het Natio-
naal Comité voor Economische Samenwerking bedoeld dat in juli '40

onder voorzitterschap van dr. F. H. Fentener van Vlissingen ontstaan was
en dat uit twaalf vooraanstaanden uit het bedrijfsleven bestond. Welwas
dit comité door Fischböck spoedig ter zijde geschoven maar Hirschfeld
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